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دولـــت ســـه مـــاه بـــه ســـازمان حفاظت 
تکلیـــف  تـــا  داد  وقـــت  محیط زیســـت 
ح های موســـوم به 412 را روشن کند.  طر
ح های دارای  ح ها به عنوان طر از این طر
پیشرفت فیزیکی که مجوز محیط زیست 
ندارند و ردیف بودجه مستقل از مجلس 
گرفته انـــد، یاد می شـــود. بر اســـاس یک 
ح های  شـــیوه نامه دولتی، وضعیـــت طر
دارای پیشـــرفت فیزیکی را دولت تعیین 
می کرد تـــا در نهایت به افتتاح برســـند. 
بســـیاری، این شـــیوه نامه را راهـــی برای 
گریز صنایع آلاینـــده از رعایت ملاحظات 
محیط زیســـتی می دانند. همین موضوع 
باعث شد سازمان حفاظت محیط زیست 
از دولت مسعود پزشکیان بخواهد اجازه 
دهد تا پردیســـان تکلیف ایـــن طرح ها را 
مشـــخص کند. »صدیقه ترابـــی« معاون 
حفاظـــت  ســـازمان  انســـانی  محیـــط 
محیط زیســـت در گفت و گـــو بـــا »ایران« 
می گوید:»دولت سه ماه به محیط زیست 
فرصت داد تا وضعیت آنها را تعیین تکلیف 
کند.« به گفتـــه ترابـــی، در اولین مرحله 
بررسی مشـــخص شـــد تعداد واقعی این 
طرح ها نـــه 412 بلکـــه کمتـــر از 90 طرح 
ح های بالای 50 درصد رشد  هســـتند. طر
فیزیکی، ملزم به »مدیریت محیط زیست« 
می شـــوند و طرح هایی کـــه پایین تر از 50 
درصد رشد فیزیکی داشته اند، باید دوباره 
بررســـی شـــوند تا مجـــوز محیط زیســـت 

بگیرند.

ماده 22 قانون برنامه هفتم توسعه
»صدیقه ترابی« به مـــاده 22 قانون برنامه 
هفتم توســـعه اشـــاره می کند کـــه در بند 
»الـــف« و »ب« آن از ســـازمان حفاظـــت 
محیط زیســـت خواســـته شـــده آیین نامه 
ارزیابـــی محیط زیســـتی را تدویـــن کند و 
به تصویب هیـــأت وزیران و شـــورای عالی 

محیط زیست برساند.
 به گفتـــه ترابی، بنـــد »الف« بـــه ارزیابی 
محیط زیستی طرح ها و پروژه ها می پردازد، 
بند »ب« هم دستگاه های اجرایی را مکلف 
کرده است طرح های کلان توسعه ای خود 
را مـــورد ارزیابی راهبردی زیســـت محیطی 
قـــرار داده و گـــزارش آن را بـــرای تأیید به 
ســـازمان حفاظت محیط زیســـت ارسال 

کنند.
 ،)EIA( ارزیابـــی اثـــرات زیســـت محیطی
فرآیندی رسمی اســـت که برای پیش بینی 
پیامدهای محیط  زیستی )مثبت یا منفی( 
یک طرح، برنامـــه یا پروژه، پیـــش از آغاز 
فرآیندهـــای اجرایـــی انجام می گیـــرد و با 

اقدامی پیشنهادی رسمیت می یابد.
ترابی می گوید:»براساس بند »ب« ما باید 
برای همه طرح های کلان و اســـتراتژیک، 
ارزیابـــی اثـــرات اجتماعـــی )SEA( تهیه 

 معاون سازمان محیط  زیست در گفت و گو با »ایران«
ح های دارای پیشرفت فیزیکی خبر داد از مهلت سه ماهه دولت برای تعیین  تکلیف طر

کنیم.« بـــه گفته او، همین مســـأله باعث 
شد تا زمانی را صرف بررسی آنچه در دفتر 
ارزیابـــی وجود داشـــت و همچنین تجربه 
کشورهای مختلف در اتحادیه اروپا، ژاپن، 
آمریکا و در کشورهای پیشرو، کنند. برای 
اینکه به پاسخ این سؤال برسند، چه کاری 
انجام می دهند و چگونه این مسیر را دنبال 

می کنند؟
ترابـــی می گوید:»متوجه شـــدیم موضوع 
شفافیت و اطلاع رسانی خیلی مهم است. 
یعنی اگر قرار است در جایی پروژه ای اجرا 
شـــود، حتماً باید به اطلاع مردم رســـانده 
و نظرات آنها دریافت شـــود. ما در اجرای 
پروژه ها مباحث اجتماعی داریم اما هیچ 
وقت شـــفاف وارد موضوع نشـــده بودیم. 
بنابراین قبل از اینکـــه پیش نویس را برای 
دولت ارســـال کنیـــم، موضوع شـــفافیت 
را در تدویـــن آیین نامه دیدیـــم. آیین نامه 
باید توســـط شـــورای عالی محیط زیست و 
هیأت وزیران مصوب شـــود. البته قبل از 
اینکه آیین نامه را برای دولت ارسال کنیم، 
برای چنـــد هفتـــه، پیش نویـــس آن را در 
اختیار عموم گذاشتیم و در سایت سازمان 
حفاظـــت محیط زیســـت اطلاع رســـانی 
کردیم. عـــلاوه بـــر آن، پیش نویـــس را به 
صورت مکتوب برای دستگاه های اجرایی 
و دفاتـــر مختلـــف خودمان فرســـتادیم و 
نظرات را دریافـــت و در نهایت آیین نامه را 
تنظیم و ارســـال کردیم. همیـــن کار را هم 
برای آیین نامه اســـتراتژیک انجام دادیم و 
آن را برای دولت فرســـتادیم تـــا در دولت 

مورد بررسی قرار گیرد.«
ترابی بیان می کند:»عـــلاوه بر آن متوجه 
ح بـــدون مجوز  شـــدیم تعداد زیـــادی طر
محیط  زیســـت در دفتـــر ارزیابـــی اســـت. 

ح هم وجود داشـــت که عملیات  412 طر
اجرایی آنها شـــروع شـــده بود و اصطلاحاً 
به آنها طرح های دارای پیشـــرفت فیزیکی 
می گفتنـــد. یکی از نماینـــدگان مجلس از 
اســـتان خوزستان در ســـال 1400 هر طرح 
عمرانی را که در لایحه بودجه بود، به یک 
نامه پیوســـت و اعلام کرده بـــود که هیچ 
کدام دارای پیوست محیط زیستی نیستند 

اما ردیف اجرایی و بودجه ای گرفته اند.«
 ترابـــی می گوید:»بـــرای همیـــن منظـــور 
آیین نامه ای در دولت در سال 1402 مصوب 
شد که بر اساس آن به جای اینکه سازمان 
حفاظت محیط زیســـت ایـــن برنامه ها را 
بررسی کند، کارگروه سه جانبه ای در دولت 
این طرح ها را از نظر اثرات زیست محیطی 
مورد بررســـی قـــرار دهـــد. علاوه بـــر آن، 
بیش از 200 طرح نیز اکثـــراً مربوط به بعد 
از ســـال 1400 در دفتـــر ارزیابی بـــود. اینها 
ح هـــای دارای پیشـــرفت نبودند  جزو طر
اما تکلیفشـــان هم در سه ســـال گذشته 
مشـــخص نشـــده بود. ما اینهـــا را جدول 
کردیم برای اینکه ببینیم چه حجم کاری ای 
باقـــی مانده اســـت. در نهایت مشـــخص 
شـــد حدود 658 طرح وجود دارد که باید 
بررسی و در کمیته مطرح و برای آنها مجوز 

صادر شود.«
ترابی ادامـــه می دهد:»ابتـــدا باید تکلیف 
آنهایی که دارای پیشـــرفت فیزیکی بودند 
مشـــخص می شـــد، چـــون بـــدون اینکه 
الزامات زیســـت محیطی در آنها اجرا شود 
در حال اجرا بودند. در هـــر مرحله ای که 
وارد می شـــدیم، یـــک مانع جلـــوی راه ما 
بود، اما بحث اصلی این بود که طبق یک 
مصوبه دولتی، این طرح هـــا را دولت باید 
بررســـی کند و ســـازمان نمی تواند به آنها 

ورود نماید.«
ح هایی که مشمول ارزیابی  طر

نبودند
بـــه گفتـــه ترابـــی، بررســـی ها نشـــان داد 
برخـــلاف آنچـــه گفتـــه می شـــد، خیلی از 
ح های دارای پیشـــرفت فیزیکی، مثل  طر
ح های کوچک آبرسانی، اصلاً مشمول  طر
ارزیابی نبودنـــد. به عنـــوان نمونه، ردیف 
اعتباری خرید تضمینی آب که اساساً طرح 
عمرانی نبوده نیز در این لیست گنجانده 
شـــده بود و جای تعجب داشـــت که چرا 
در تمامی سه سال گذشـــته یک بار تعداد 
ح ها صحت سنجی نشـــده بود. او  این طر
می گوید:»در نهایت جمع بندی ها نشـــان 
داد طرح هایی که دارای پیشرفت فیزیکی 
بودند و باید مجوز می گرفتند نزدیک به 90 
پروژه اســـت. در مرحله بعد مشخص شد 
تعدادی از طرح ها به بهره برداری رســـیده 
ج  و از مـــدار بررســـی محیط زیســـت خار
شـــده اند، مثل فولاد ســـیرجان و گیلان. 
معلوم شـــد از 412 طرح، 77 طرح دارای 
پیشـــرفت از 5 ، بالای 90 درصد هســـتند و 

باید سازمان آنها را بررسی کند.«
به گفته ترابی، پردیسان برای بررسی این 
طرح ها با مانع مصوب دولت روبه رو بود. 
او می گویـــد:»از دولـــت مجـــوز گرفتیم تا 
اجازه دهد خود سازمان طرح ها را بررسی 
کند چـــون همچنـــان در حال پیشـــرفت 
فیزیکی بودنـــد، بدون اینکه بـــه الزامات 
محیط زیست توجهی داشته باشند، پس 

بهتر این بود که سازمان وارد شود.«

 تعیین تکلیف طرح ها
با 50 درصد پیشرفت

بـــرای  پردیســـان  تصمیـــم  دربـــاره  او 

طرح هایی با 50 درصد پیشـــرفت فیزیکی 
می گوید:»قرار شد برای آنها برنامه مدیریت 
محیط  زیســـتی صادر کنیم؛ یعنی به جای 
مجـــوز زیســـت محیطی، حداقل بـــه آنها 
بگوییم از این به بعد بیشتر از این خسارت 
نزنند و اقدامات مورد نظر را انجام دهند.«

ترابـــی از لـــزوم بررســـی محیط زیســـتی 
ح های زیر 50 درصد پیشرفت فیزیکی  طر
خبـــر می دهـــد و می گوید:»ایـــن طرح ها 
دوبـــاره در فرآینـــد دریافـــت مجـــوز قـــرار 
گرفته انـــد. در نهایـــت یا بـــرای آنها مجوز 
محیط زیســـت صـــادر می شـــود یـــا توقف 

عملیات اجرایی را اعلام می کنیم.«
به گفته ترابی، وقتی هیأت دولت با بررسی 
ح های دارای پیشرفت فیزیکی توسط  طر
سازمان محیط زیست موافقت کرد، برای 
همه دستگاه ها از جمله وزارت نیرو، نفت، 
صمت، راه و شهرســـازی و... نامه ارســـال 
شد تا این طرح ها دوباره در فرآیند بررسی 

مجوز قرار گیرند.
ســـازمان حفاظت محیط زیســـت پس از 
استخراج فهرست پروژه ها، از وزارتخانه  ها 
و دســـتگاه های مربـــوط درخواســـت کرد 

یک نماینده تام الاختیار معرفی 
کنند. او می گوید:»چون 

وزیـــران  هیـــأت  در 
ما  شـــد  مصـــوب 

ظرف  حداکثـــر 
سه ماه فرصت 
ایـــن  داریـــم  
را  ح هـــا  طر

تکلیـــف  تعییـــن 
کنیـــم، از روز ابلاغ 

مصوبـــه کار را شـــروع 
کردیم و اگر طرحی شـــرایط 

لازم را نداشـــت به آنها اعلام می کنیم که 
مجوزی دریافت نخواهند کرد.«

بـــه گفتـــه ترابـــی، ســـازمان حفاظـــت 
ح هـــای بـــدون  محیط زیســـت بـــرای طر
مجوز محیط زیست با صددرصد پیشرفت 
فیزیکی، بحث خســـارت محیط زیستی را 
در برنامه دارد، همچنین برنامه مدیریت 
محیط زیست را به آنها اعلام خواهد کرد. 
او برای مثال واحد »فولاد گیلان« را مثال 
می زند که به استانداری معرفی شده تا به 
عنوان جایگزین خسارت زیست محیطی، 
در رفع مشکلات محیط زیست استان در 

حوزه پسماند و پساب مشارکت کند.

ح بدون سند اولیه طر
بررسی ها همچنین مشـــخص کرد برخی 
ح هایـــی کـــه بـــدون اخـــذ مجـــوز  از طر
محیط زیســـت بودند، حتی اســـناد اولیه 
را ندارند. معاون محیط انســـانی سازمان 
محیط زیســـت کشـــور، یک واحد فرآوری 
معدنی را مثال می زند که از دستگاه اصلی 
یعنی وزارت صمت مجوز ندارد اما به دنبال 
مجوز محیط زیست است. وی در این مورد 
می گویـــد:» بنابراین یک دســـتورالعمل را 
تدوین و به همه اســـتان ها ارسال کردیم 
که گام اول برای دریافت گزارش ارزیابی، 
موافقتنامـــه ســـازمان و وزارتخانـــه اصلی 

است.«

مهم ترین مسأله، تأمین آب است
ترابی مهم ترین مسأله برای صدور مجوز 
محیط زیســـت را تأمیـــن آب می دانـــد و 
می گوید:»طرح هایی داشتیم که اصلاً آب 
مورد نظر آنها تأمین نشده بود اما به دنبال 
مجوز بودند. به آنها اعلام کردیم به دلیل 
آنکه امکان تأمین آب ندارید، بررسی اثرات 
زیســـت محیطی درباره این طـــرح منتفی 
است، مگر اینکه به یک آب مطمئن برسید 
و وزارت نیرو این اطمینان را به ما بدهد که 
می توانید با توجه به شرایط بحرانی، تأمین 

آب مطمئن را داشته باشید.«

مشاوران دارای صلاحیت
او از دریافت لیست مشاوران برای انجام 
مطالعـــات ارزیابی با هماهنگی ســـازمان 
برنامه و بودجه، برای بررســـی صلاحیت 
آنها خبر می دهد و می گوید:»ما مشاورانی 
ح را در حوزه های مختلف  داریم که 10 طر

در اختیار دارند.«
ترابی بر لـــزوم محدود کـــردن فعالیت و 
بررسی تخصصی مشـــاوران تأکید می کند 
و می گوید:»چـــون بســـیاری از 
ارســـال  کـــه  مطالعاتـــی 
بســـیار  می شـــود 
اســـت،  ضعیـــف 
نظـــر عملـــی  از 
گزارش های آنها 
)مشـــاوران( در 
نیست  سطحی 
که مورد بررســـی 
قرار گیرد. بنابراین 
برنامه تقویت مشاوران 

را هم در پیش داریم.«

شفافیت اطلاعات
او از پیش بینی ایجاد سامانه جدید برای 
شـــفافیت و دسترســـی آزاد به اطلاعات 
پروژه ها بعد از تصویب آیین نامه اجرایی 
خبر می دهـــد و می گوید:»پـــس از ایجاد 
ســـامانه، هر طـــرح یک ماه روی ســـایت 
اطلاع رســـانی قـــرار می گیـــرد و از عموم 
درخواست می شود با مشارکت، نظرها و 

مشورت های خود را اعلام کنند.«
ح های سدســـازی و  او درباره بررســـی طر
انتقال آب هم می گوید:»فقط طرح هایی 
را بررســـی خواهیم کرد که در چهارچوب 
ظرفیت حوضـــه آبریـــزی بـــوده و حتماً 
وزارت نیرو آن را بررسی کرده باشد. الان 
در همیـــن دوره کوتاه هم همیـــن اتفاق 
افتاد؛ یعنی بـــرای یک هدف، دو تا ســـد 
به مـــا معرفـــی شـــده بـــود، در حالی که 
مشخص بود آن هدف خاص فقط یک بار 
می توانست آن حجم آب را مورد استفاده 
قرار دهـــد. در نهایـــت اعـــلام کردیم که 
ح ها را در  فقط می توانید یکی از ایـــن طر
ح امکان  مدار اجرا قرار دهید و هر دو طر
اجرایی شـــدن ندارد که خوشـــبختانه به 

نتیجه رسید.«
ترابی می گوید:»ما معمولاً درباره سدهایی 
کـــه دارای اهداف شـــرب و اســـتراتژیک 
باشـــند، نمی توانیم مخالفت کنیم. این 
امکان وجود دارد کـــه بگوییم جانمایی، 
ایجـــاد خســـارت بـــزرگ می کنـــد و باید 
جا به جا شـــود اما مجوز ســـدی کـــه برای 
آب شرب است، باید صادر شده، منتهی 

الزامات محیط زیست رعایت شود.«
او می گوید:»دولت هم اکنون ســـه ماه به 
ح  ما فرصت داده است تا تکلیف 412 طر
را که به 77 طرح رسیده، مشخص کنیم. 
ممکن است یک سری طرح های دیگر هم 
باشد که باید در همین بازه زمانی بررسی 
و تعیین تکلیف کرده، ولی اصل ماجرا این 
است که باید »قانون« را مشخص کنیم.«

لزوم تدوین قانون خاص
او ادامه می دهد:»ما دو تکلیف اساســـی 
داریم؛ یکی این است که با طرح هایی که 
عملیات اجرایی آنها شروع شده، چگونه 
باید برخورد کرد؛ بایـــد جریمه، پرداخت 
خسارت و برخورد قانونی پیش بینی شود 
و دوم اینکه نباید کار از سازمان حفاظت 

محیط زیست خارج شود.«
ترابی تأکیـــد می کند:»همچنین حداکثر 
بایـــد تا دو ســـال آینـــده قانون مســـتقل 
ارزیابی اثـــرات زیســـت محیطی را تدوین 
کنیـــم، چـــون هیـــچ قانـــون مســـتقلی 
نداریـــم. حتماً بایـــد لایحه قانونـــی را به 
مجلس ببریـــم که بتوانیـــم آن را مصوب 
کنیم تا قانونی به نـــام »مدیریت ارزیابی 
محیط زیســـت« داشته باشـــیم. در حال 
حاضر در فقـــدان آن قانون، می خواهیم 
این کارها را برای کوتاه مدت  انجام دهیم. 
باید در قانـــون جدید این قدر خســـارت 
ح های بدون مجوز  یا جریمه شـــروع طر
محیط زیســـت را بالا ببریم تا کسی دیگر 
هیچ طرحی را بدون مجوز محیط زیست 

انجام ندهد.«

گفت وگو

زهرا کشوری
دبیر گروه زیست بوم

گروه زیست بوم- گزارش معاون دریایی 
و تالاب هـــای ســـازمان حفاظت محیط 
زیست کشـــور از بازدید میدانی دریاچه 
ارومیه نشـــان می دهد تمامـــی نهرهای 
منشعب از رودخانه های دریاچه ارومیه 
باز هستند و آب آن ها در فصل غیر زراعی 
به سمت اراضی کشاورزی منحرف شده 
است. آن طور که »علی حاجی مرادی« 
کارشـــناس آب به »ایـــران« می گوید:» با 
این شرایط دریاچه ارومیه 114 روز فرصت 

برای دریافت آب منابع تغذیه ای خود را 
از دست داده اســـت. این فرصت در 31 
فروردین ماه سال  جاری تمام می شود.«

 حاجی مرادی تأکیـــد می کند: »دریاچه 
ارومیه در حـــال حاضر بیـــش از منابع 
مالی بـــه برنامه ای بـــرای جلوگیـــری از 
هدررفت زمان نیاز دارد.« تا این ســـؤال 
پیش بیاید کـــه به رغم شـــرایط بحرانی 
دریاچـــه ارومیه، هیـــچ برنامـــه ای برای 
جلوگیـــری از هدر رفت حقابـــه دریاچه 

ارومیـــه در ســـال جاری آبی اندیشـــیده 
نشده است؟

حاجی مرادی هم می گوید: »جلوگیری 
از هدر رفت فرصت طلایی فقط نیاز به 
چند بیل خاک داشت تا انهار مسدود و 

آب به دریاچه سرازیر می شد.« 
 بـــه گفته ایـــن کارشـــناس آب، حداکثر 
ورودی آب بـــه دریاچـــه ارومیـــه از اول 
دی مـــاه تا آخـــر فروردین مـــاه می تواند 
تحقـــق یابد. مـــا اســـم آن را چهـــار ماه 

طلایی تأمیـــن نیاز آبـــی دریاچه ارومیه 
گذاشـــته ایم؛ چهـــار ماهـــی کـــه هیچ 
کشـــاورزی به آب احتیـــاج نـــدارد و هر 
جریان رودخانـــه ای می تواند با حداکثر 
ظرفیت به دریاچه ارومیه گســـیل شود، 
زیرا بعـــد از این چهـــار مـــاه دوره تبخیر 
است. در این دوره دریاچه ارومیه هرچه 
را ذخیره کرده، نگه مـــی دارد و در 5 ماه 
باقـــی مانده از ســـال آبی، فقـــط تبخیر 
اســـت که بر آب ورودی غلبـــه می کند. 

بنابرایـــن شـــما بایـــد از ایـــن فرصـــت 
طلایی اســـتفاده کنید تا هر چقدر هم 
در آن پنج مـــاه تبخیر اتفـــاق بیفتد، باز 
هم کماکان میـــزان آب باقـــی مانده در 
شهریور ماه امســـال از شهریورماه سال 
قبل تان بیشتر باشد. این کش و قوسی 
اســـت که در ورودی و خروجی دریاچه 
ارومیه اتفـــاق می افتـــد. از اول دی ماه 
تا 31 فروردین چهار مـــاه طلایی حقابه 

دریاچه ارومیه است.

فرصت طلایی آبگیری دریاچه ارومیه در سال آبی جاری از دست رفت

آبیاری زمین های کشاورزی در فصل غیر زراعی

باستان شناسان احتمال می دهند سه معدن سنگ گمشده 
هخامنشی را در دامنه های کبیرکوه در آبدانان استان ایلام 
کشف کرده اند.فرضیه آنها بر این است که این معادن، منبع 
اصلی تأمین سنگ های کاخ داریوش بزرگ هخامنشی در شهر 

باستانی شوش بوده است.
محمدابراهیـــم زارعی، رئیس پژوهشـــگاه میراث فرهنگی و 
گردشگری که خبر کشـــف این معادن را جمعه ۲۲ فروردین 
ماه ۱۴۰۴ اعلام کرد در اظهاراتی تازه تر گفت که آزمایش های 
دقیق تری برای بررســـی نوع سنگ های مکشـــوفه با هدف 
مقایسه با نمونه های موجود در ســـتون های کاخ شوش در 
حال انجام است. این مطالعات تخصصی از دو هفته آینده 
وارد فاز جدیدی خواهد شد و در صورت اثبات هم خاستگاه 
بودن ســـنگ ها، پرونـــده ثبت  جهانـــی شـــوش می تواند با 
اطلاعات تازه ای به روزرسانی شـــود و گامی راهبردی باشد تا 
فرصت بازنگری و ارتقای موقعیت جهانی این محوطه باستانی 

و همین طور منطقه کشف معدن را فراهم آورد. 
به گفته او، هنگام بررســـی  ]اولیه[ این معادن، نشانه هایی 
از ابزارهای باستانی برش ســـنگ، بقایای استخراج و مقادیر 
معناداری از ســـنگ آهن نیز کشف شـــده است؛ سنگ  آهنی 
که به احتمال قوی برای تولید بســـت های فلزی در معماری 
سنگی هخامنشی به کار می رفته است. این کشفیات در کنار 
ویژگی های زمین شناختی منطقه، احتمال قدمت هخامنشی 

معادن را به شکل معناداری تقویت می کند.
لقمان احمدزاده شـــوهانی، باستان شـــناس و سرپرســـت 

پروژه معادن آبدانان که به پیشنهاد »محمد حیدری«، معلم 
آبدانانی به شناسایی آن موفق شـــدند، درباره جزئیات این 
کشف که باستان شناسان را شگفت زده کرده است، توضیح 
داد: »۱۰ مهرماه، به طور کاملاً اتفاقی ویدیویی از یک کوهنورد 
به نام محمد حیدری در اکسپلور اینستاگرام دیدم. او در حال 
معرفی معادنی در کبیرکوه بود و تصور می کرد این سنگ ها 
برای ساخت آسیاب استفاده می شدند. اما چیزی که دیدم، 
با چیزی که او تصور می کرد، تفاوت اساســـی داشت. شیوه 
استخراج این ســـنگ ها شـــباهت زیادی به روش های دوره 
هخامنشی داشت و بلافاصله فهمیدم که این موضوع باید 

بررسی و پیگیری شود.«
این باستان شـــناس ادامه داد: »بدون همراهی و دقت نظر 
محمد حیدری، این کشـــف ممکن نبـــود. او ســـه معدن را 
شناســـایی کـــرده بود کـــه شـــواهد زیـــادی از بهره بـــرداری 
مهندسی شده در دوران باستان داشتند. این معادن، نه تنها 
از نظر مکان یابی، بلکه از نظر الگوهای برداشـــت ســـنگ با 
معادن دوره هخامنشی هماهنگ بودند.این کشف سرنخی 
جدید از محل اســـتخراج ســـنگ های کاخ داریـــوش بزرگ 
به دست می دهد. در نبشته معروف که بر کاخ آپادانای شوش 
حک شده اســـت از منطقه ای به نام »ابیرادوش« به عنوان 
محل استخراج ســـنگ های این کاخ یاد شده است. تا پیش 
از این، مکان دقیق »ابیرادوش« در تاریخ گم بود، اما اکنون 
شواهد جدید می تواند نشان دهد که به احتمال بسیار زیاد 

معادن کشف شده در آبدانان همان نقطه گم شده اند.«

کشف معادن گمشده هخامنشی  در ایلام عکس نوشت
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